
Drie ontwerpen nieuwe Patersbrug

D r i e arch i tec ten hebben op verzoek van de gemeente e l k
een p l a n gemaakt v o o r d e bouw van een nieuwe P a t e r s b r u g .
De d r i e plannen worden beoordeeld door een commissie van
d r i e deskundigen, waarna B & W e e n d e fi n i t i e v e keuze
z u l l e n maken.
De raadscommissie v o o r r u i m t e l i j k e o rden ing en de
welstandscommissie z u l l e n B & W d a a r b i j van advies
d ienen. Overigens kan i e d e r z i c h in de d i scuss ie mengen.
Eén zo'n d iscuss ie h e e f t onlangs plaatsgehad in h e t
Le ids Architectencaf& op 18 september.
De ontwerpen dienden aan enkele voorwaarden te voldoen:
minimale doorvaarthoogte 1.50 m, maar b i j voorkeur 1 .85
m; een doo rvaa r tw i j d t e v a n minimaal 6 m; w e i n i g
onderhoud benodigd en verwantschap m e t de omgeving
( H o r t u s , un i ve rs i t e i t sgebouw) . De bouw v a n de b r u g , d i e
behalve v o o r voetgangers en fi e t s e r s ook voor
r o l s t o e l g e b r u i k e r s goed begaanbaar m o e t z i j n , mag
hoogu i t  f  500 ,00 , - -  kos ten .

Het e e r s t e p l a n i s van E v e r t K l e i j e r u i t Oos te rbeek , de
ontwerper van h e t C e n t r a l e F a c i l i t e i t e n g e b o u w ( m e t d e
r o o s t e r s ),
Dat i s ook aan d i t on twe rp t e merken: d e r o o s t e r s komen
h i e r d u i d e l i j k t e r u g .
Aangezien i k p e r s o o n l i j k d i e r o o s t e r s van h e t
Fac i l i t e i t engebouw een ho r reu r v i n d t , k u n t u z i c h
voo rs te l l en d a t m i j n voorkeur n i e t naa r d i t on twerp
u i t g a a t .

ontwerp Descombes
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ontwerp Wintermans 

Toch zit er een goed element in: een 
poort aan de zijde van het Paterstraatje, 
die verwijst naar de twee andere poorten 
op het Doelenterrein. Het is een witte, 
stalen constructie met 2 TL-buizen in de 
bovenhoeken. De zijkanten bestaan uit 
getorste lamellen, waardoor het licht 
speelt. Zoals gezegd een aardig idee, 
doch de hoogte van de poort is te gering 
waardoor het geheel een te gedrongen 
uiterlijk krijgt. 
De brug zelf is verder eenvoudig van vorm 
met een houten brugdek en stalen, witte 
leuningen, waarin een repeterend 
kerstboommotief is verwerkt. Dit motief 
is overigens het enige, dat met de Hortus 
in relatie gebracht kan worden. Voor mij 
wordt derhalve onvoldoende voldaan aan 
een van de eisen. De vervanging van een 
groot deel van de huidige Hortusmuur door 
een spijlenhek ten spijt. 

Het ontwerp van buro Wintermans geeft 
duidelijk blijk van hun specialiteit: een 
voorliefde voor esthetische constructies. 
De brug doet denken aan een doorbuigende 
springplank, die vanaf een zwaar betonnen 
landhoofd bij het Paterstraatje net de 
overzijde raakt. De stalen gebogen 
liggers, die deels dienst doen als 
leuning, zijn breed aan de zijde van het 
Doelenterrein en smal aan de Witte 
Singelzijde. Het spijlenhek erop verloopt 
Ju1st tegengesteld. Het brugdek wordt 
gevormd door een geasfalteerde 
staalplaat. 
Het is een fraai ontwerp met sierlijke 
lijnen, waaraan de spijlenleuning 
enigszins afbreuk doet. 
Er is mijns inziens echter geen relatie 
met de omgeving. Het ontwerp zou op 
willekeurig welke plek gebouwd kunnen 
worden. Tijdens de bovengenoemde 
discussie kwam dit eveneens naar voren. 

Het derde ontwerp is van de Zwitser 
Georges Descombes uit Geneve, die bekend 
is om zijn stijl waarin techniek en 
beplanting samengaan. 

Het brugdek is van aluminium met gaten 
erin als anti-slip-maatregel. Het brugdek 
wordt tot ver in het Paterstraatje door- 
getrokken over de klinkerbestrating heen. 
Als leuning fungeren in die steeg 
enerzijds de Hortusmuren, anderzijds een 
3,5 meter hoog scherm, begroeid met een 
klimplant. In het Paterstraatje bevinden 
zich drie openingen waar men doorheen kan 
lopen en die toegang geven tot het 
"pleintje" dat aan het Faciliteitengebouw 
grenst. De leuningen op de brug zelf 
bestaan eveneens uit een met planten 
begroeid scherm. Aan de noordkant van de 
brug is het scherm hoog, aan de andere 
kant laag. In het midden van de 
eigenlijke brug aan de noordkant is in 
het scherm een "raam" opgenomen, waardoor 
men een blik op het water van de singel 
kan werpen. Aan de ander lage zijde meer 
naar de Witte Singel toe, is eveneens een 
opening opgenomen met zelfs een bankje en 
een klein balkonnetje om uit te kijken 
over de Hortus en de Singel. De beide () 
begroeide schermen lopen aan de Witte 
Singel breed uit. Het brugdek loopt door 
tot aan het zebrapad over de weg. 
Het ontwerp van Descombes tracht het 
karakter van de bestaande brug te inter- 
preteren in samenhang met de sfeer van de 
Hortus en voldoet daarmede van de drie 
ontwerpen als enige aan de gestelde eis. 
Zelfs het Paterstraatje wordt door het 
groene scherm in de Hortussfeer 
getrokken. 
Dit derde ontwerp is naar mijn mening het 
meest aantrekkelijke van de drie, al zijn 
er wel enkele bedenkingen aan te voeren. 
Zo vraag ik mij af of een brugdek van 
aluminium met regen niet te glad wordt. 
Door de hoogte van het groene scherm en 
de vrij smalle brugbreedte (3 meter) 
bestaat mijns inziens een reele kans o ) 
sociale onveiligheid, omdat in het 
ontwerp niets van verlichting is 
opgenomen, een zaak waar de gemeente op 
andere plaatsen juist iets tegen wil 
doen. 
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hebben. De ter vergadering aanwezige 
bewoners hebben ernstige bezwaren. 
Om tegemoet te komen aan de Arke doet men 
nog wel de suggestie om eventueel de 
invalidenparkeerplaatsen van de Langebrug, 
die nu tegen het Kamerlingh 
Onneslaboratorium aan zijn gelegen, op te 
schuiven in de richting van de Arke, om ze 
dichterbij de Pieterskerkchoorsteeg te leggen. 

Rondvraag 

De heer Sistermans vraagt zich af of er iets 
gedaan kan worden aan de bouwcontainers in 
de buurt. Uiteraard staan ze altijd in de weg, 
maar ze staan ook weekenden en vakanties 
over en dat is niet zinvol. Zo verwacht hij veel 
last van de verbouwing van de Arke. Het 
personeel van de Arke kan hij er niet op 
aanspreken, die weten er verder niets van. Hij 
zou zich moeten richten tot het bestuur van de 
Stichting, met een verzoek om zorgvuldig 
handelen. 
De heer Pijnacker zegt dat hij daar niet te veel 
van moet verwachten. Containervervoer kost 
veel geld, daarom wordt halen en brengen 
gecombineerd. Zet men echter een lege 
container neer voor het weekend, dan is deze 
half tot heel gevuld als het maandag is. Een 
aannemer zal het in principe dus altijd zo doen, 
tenzij zijn opdrachtgever bereid is de extra 
kosten voor zijn rekening te nemen. 

De heer Wamsteker vraagt hoe het procedureel 
mogelijk is dat er een voorzitter en een 
waarnemend voorzitter functioneren. Hij stelt 
dat er een technisch voorzitter kan zijn die de 
vergadering leidt, zoals nu het geval is, maar hij 
vraagt zich af wie nu degene is die de stukken 
ondertekent en het bestuur vertegenwoordigt. 
Hij zou verwacht hebben dat de heer Van 
Cruijsen als voorzitter zou aftreden. Hij zegt dit 
mede omdat hij in de correspondentie heeft 
gezien dat zijns inziens ten onrechte brieven 
zijn uitgestuurd die zijn ondertekend door 
voorzitter en penningmeester. De heer Van 
Cruijsen zegt dat daar wel verklaringen voor zijn, 
maar dat de secretaris hem daarover ook al 
heeft aangesproken. Het zal zo niet meer 
gebeuren. 
Wat betreft de positie van de voorzitter krijgt de 
heer Wamsteker bijval van mevrouw Zijlstra en 
de heer Wielas. De status van het 
waarnemerschap moet duidelijk zijn. 
De waarnemend voorzitter zegt toe de zaak 
nader te zullen onderzoeken en verzoekt 
mevrouw Zijlstra en de heren Wamsteker en 

Wieles haar daarin bij te staan. 
Voorts is het goed om de 
handelingsbevoegdheid van andere 
bestuursleden goed te regelen, bijvoorbeeld 
door steeds een briefje te maken wanneer een 
der leden namens het bestuur optreedt. Dat 
voorkomt problemen. 

De heer Wamsteker stelt voor om in het vervolg 
tijdens vergaderingen niet te roken. Het 
voorstel wordt aangenomen. De waarnemend 
voorzitter zegt dat zij aan het begin van de 
volgende vergadering opnieuw de mening zal 
peilen. 

De heer Wieles is bezorgd over de 
verkeersituatie in de Nieuwsteeg. Hij stelt voor 
om een brief naar de politie te sturen met het 
verzoek om te controleren en maatregelen te 
treffen tegen het illegaal tweerichtingsverkeer. 
Overigens is het wel begrijpelijk dat bewoners 
de snelle route de stad uit verkiezen boven de 
forse omweg die ze zouden moeten maken. In 
feite zou de gehele verkeerscirculatie opnieuw 
bekeken moeten worden. Hij vraagt of de 
gemeente dat overweegt. De heer Van 
Cruijsen meent van niet. De waarnemend 
voorzitter deelt mee dat er in de kring van het 
bestuur ook al gedachten zijn over acties van 
de wijkvereniging terzake. Zij hoopt daar op een 
volgende ledenvergadering op terug te komen. 

De heer Van Cruijsen vraagt hoe de bespreking 
van de bezwaarschriften tegen de nieuwbouw 
van het Archief in de commissie beroep en 
bezwaar is verlopen. De heer Van der Schaaf is 
daar namens het bestuur naar toe geweest, 
maar heeft niets bijzonders te vermelden. Er zal 
een verslag worden toegestuurd. De heer 
Pijnacker is verbolgen over het feit dat wel de 
wijkvereniging een uitnodiging heeft gekregen, 
maar niet de omwonenden, die met elkaar ook 
een bezwaarschrift hadden ingediend. 

Op 14 september is er uitspraak in de 
commissie ruimtelijk ordening over het 
bouwplan Muskadelsteeg. De heren Gerritsen 
en Pijnacker gaan er namens het bestuur heen. 
De acties tegen het plan zij door allerlei 
groepen gevoerd, niet alleen door de 
wijkvereniging. 

I 0. Sluiting 

A.W. Wamsteker-Meijer 
secretaris 

LadySbrice 
Foundation Boetiek 
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De vergadering gaat accoord met het voorstel 
van de secretaris om niet alle ingekomen en 
uitgegane post voor te lezen, maar het dossier 
ter inzage neer te leggen. De belangrijkste 
correspondentie is al aan de orde gekomen in 
de Hart van de Stad-krant. 

Jaarverslag 1988 secretaris 

Men vindt het jaarverslag wat aan de korte kant. 
De secretaris verzekert dat er verder niets 
vermeldenswaardigs is geweest en dat alle 
aandacht in die periode is gegaan naar de 
voorbereiding van het jubileumfeest, waarover 
in de volgende verslagperiode verslag gedaan 
zal worden. 
Het verslag wordt aangenomen. 

5. 

6. 

Jaarverslag 1988 penningmeester 

De penningmeester leest zijn jaarverslag voor. 
De kascommissie, bestaande uit mevrouw Van 
Welzen-Oostveen en de heer Van Gelderen, 
heeft de stukken in orde bevonden. De heer 
Van Gelderen zegt dat het een administratie is 
van vele kleine posten en dat zij niet alleen de 
eindbedragen hebben gecontroleerd, maar de 
administratie helemaal hebben doorgelopen en 
deze perfect in orde hebben bevonden. 
Het verslag wordt aangenomen. 

De penningmeester meldt voorts dat er in de 
afgelopen periode 130 leden en donateurs 
waren, als gevolg van 13 nieuwe 
aanmeldingen, 5 opzeggingen en 5 
schorsingen wegens niet betalen. Per 5 
september van dit jaar is het aantal leden en 
donateurs 132. Het aantal neemt jaarlijks iets 
toe. 

Bestuurswisseling 

7. 

8. 

kandidaat. Op een dergelijk enthousiasme had 
het bestuur niet durven hopen, daarom had het 
ook zelf naar kandidaten gezocht. Dat heeft 
geleid tot de de volgende kandidaatstelling: 

de heer drs. L.A. Vos, Nieuwsteeg 13 
mevrouw J. Zijlstra, Groenhazengracht 
29 

Beide kandidaten vertellen iets over zichzelf en 
beantwoorden vragen van leden. De voorzitter 
stelt voor beide te benoemen en de 
vergadering gaat accoord. 

Evaluatie parkeerregime 

Dit agendapunt kan niet behandeld worden 
omdat er nog geen evaluatienota is. 

Wat verder ter tafel komt 

De heer Van Cruijsen meldt het voornemen van 
de Vrolijck Arke om een Spelotheek voor 
gehandicapten op te zetten. Met het oog 
daarop heeft de Arke de gemeente verzocht 
om enkele paaltjes rond het stuk 
Pieterskerkplein bij het Huys in de Hoeck te 
voorzien van een sleutelmechanisme, zodat de 
ouders van de gehandicapte kinderen daar 
kunnen parkeren. De sleutel zou dienen te 
berusten bij het personeel van de Arke. 

Men vindt dat bezwaarlijk. Sleutels zijn snel 
gekopieerd en als men vergeet het pleintje 
weer af te sluiten, wordt er onmiddellijk door 
anderen gebruik van gemaakt. Dezelfde 
ervaring heeft men op het Gerecht. 
De heer Sistermans brengt naar voren dat je 
een afweging zou kunnen maken tussen de 
functie van auto's in de wijk en van de Arke in 
de wijk. Auto's in de wijk is onvermijdelijk, maar 
hij ziet niet in dat een Spelotheek voor 
gehandicapten beslist in het centrum moet 
worden gevestigd. Een ander buurtcentrum ligt 
met het oog op het parkeerprobleem bepaald 
meer voor de hand. 
Volgens de heer Van Cruijsen, die daarover 
met de heer Van Gulick van het Stadsbouwhuis 
heeft gesproken, zal de gemeente het niet 
toestaan als de bewoners ernstige bezwaren 

De waarnemend voorzitter deelt de vergadering 
mee dat de heer B. Veldman verzocht heeft 
ontheven te worden van zijn bestuursfunctie. 
Als gevolg daarvan zijn er nu twee 
bestuursvacatures. Tot genoegen van het 
bestuur zijn er op de aangekondigde 
vacaturestelling nogal wat reacties geweest. In 
totaal hebben vier leden zichzelf gemeld als 
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De drie architecten gaven tijdens de 
bijeenkomst van het Architectencafé elk 
een toelichting op hun plan. 
Daarna begon de discussie, waarbij de 
meeste vragen aan Descombes werden 
gesteld. Ik kreeg het idee dat de eerste 
twee ontwerpers weinig geneigd waren hun 
ontwerpen aan te passen. Descombes liet 
daarentegen die mogelijkheid duidelijk 
open. Zijn plan was volgens zijn zeggen 
veel meer een schets dan een uitgewerkt 
plan, waaraan niet meer te sleutelen 
viel. 
De jury, bestaande uit de Haarlemse 
architect en hoogleraar L. Rling en de 
gemeenteambtenaren H. Roelofs (Nieuwbouw 
bruggen) en W. Smits (Stedebouw), heeft 
op het moment van schrijven nog geen 
beslissing genomen. 
Voor mij is het ontwerp van de Zwitser 
Descombes de duidelijke winnaar. 
Wij zullen het resultaat hopelijk spoedig 
uit de dagbladen vernemen. 

J.J.M. Gerritsen 

COMMENTAAR • 
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In het laatste wijkkrantje staat een 
stukje over een bouwplan, waarvan je eerst 
denkt dat het over een wasmiddel gaat. 
Over helder gaat het wel, en over licht- 
gevend metaal, geloof ik. Het moet een 
mooi gebouw worden, denk je, en je voelt 
je gelukkig dat het in Leiden mag komen. 
Maar ja, waar zet je zoiets neer? Nou, 
naast het Gravensteen, daar is nog plek; 
niet veel weliswaar, maar toch. 
Je ziet het al voor je, die mooie heldere 
gevel naast dat oude vermoeide gebouw. 
Vroeger zaten daar boeven in, nu student- 
en, maar van buiten zie je het verschil 
niet. Wat je wel zal zien is het verschil 
met die mooie heldere gevel. 
Nou zijn we wel allemaal Leidenaar maar 
niet allemaal even progressief. Maar om 
de achterblijvers over de streep te trek- 
ken is er de Welstandscommissie. Dat is 
/een soort rechtbank, die keurmerken uit- 

deelt. Nogal gemakkelijk, zo lijkt het, 
en misschien onder het motto: Hodie tibi, 
eras mihi. Ze bestaat net als het Medisch 
Tuchtcollege uit vakbroeders. Dat Tucht- 
college doet ook nooit strenge uitspraken. 
Maar als je de Welstandscommissie met een 
rechtbank vergelijkt, dan moet je het Me- 
disch Tuchtcollege toch wel vergelijken 
met Alva's bloedraad. 
U hebt vast wel eens gehoord van mysteri- 
euze krachten in de sport. Nou, wij in 
Leiden hebben die in de Welstandscommis- 
sie. Want geef toe, een klein wondertje 
was het wel: de ene keer waren ze alle- 
maal tegen, de volgende openbare verga- 
dering waren ze voor het plan. Spannend 

is het ook. Het gonst in de wijk van de 
geruchten, over wie er in dit yuppie- 
paleisje zal komen te wonen. De meningen 
lopen uiteen van een lid van een bekende 
juweliersfamilie tot een televisiester 
uit een misdaadserie. Maar ik wil U nog 
wat melden uit de commissies. 
In de vergadering van ROVM van 14 sept., 
stelde de voorzitter op een gegeven moment 
de vraag: U wilt toch niet historiserend 
bouwen? Ik nam mij voor, als het woord 
weer zou vallen de orde van de vergadering 
te verstoren, door van de 'tribune' te 
roepen: Is dat dan vies? Maar ja, dat 
heb je met een vrouw als voorzitter, 
die voelt zoiets aan. En om mij niet 
eruit te moeten laten gooien, heeft ze 
het woord niet meer gebruikt. 
In die vergadering maakte een commissie- 
lid een opmerking over de lage onderdor- 
pel van de ramen aan de kant van het Gra- 
vensteen. Maar de goeierd liet het met een 
sisser aflopen: natgemaakt vuurwerk. 
Nou zijn die ramen oerlelijk. En wie is 
er nu nieuwsgierig naar, wat voor kleur 
de pantoffels van de bewoner hebben? 
In de vergadering van de W.C. op 29 mei 
was er iemand, die, verbaasd dat zoiets 
moderns op die plaats mocht, heel terecht 
de vraag stelde wat de commissie zou doen 
als iemand een historiserend gebouw zou 
willen zetten in de Stevenshof. Blijkens 
de notulen gaf de voorzitter, als een vol- 
leerd politicus, daar geen antwoord op, 
maar probeerde er met veel woorden langs 
te komen. Ja, ja, het brutale bouwen 
breekt baan! The young rascals! 
Maar er zitten ook nare kantjes aan het 
bouwplan. Het herinnert mij aan die Duit- 
ser 30 jaar geleden op het strand. 
Die ging in de zon liggen en zette een 
hoog scherm om zich heen. Lagen de ande- 
ren tenminste lekker koel in de schaduw. 
Hebt u dat ook gelezen in die "Notitie" 
voor de commissie ROVM? Die is opgesteld 
in het Stadsbouwhuis (tussen haakjes: 
lekt jullie dak nog?) en daarin staat te 
lezen, dat ze omdat de vormgeving niet 
klopt, een anticipatie procedure willen 
toepassen. Eerst denk je: dat is fout, 
ze zullen anticonceptie bedoelen. Maar 
na raadplegen van het dikke woordenboek 
weet je het. Ze willen vooruitlopen op 
een nieuw bestemmingsplan. Dat wordt dan 
zeker een bestemmingsplan waardoor je 
verplicht wordt het licht bij je buren 
weg te nemen. 

Boos. 
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Herinrichting Breestraat 
Het Amsterdamse buro Bakker en Bleeker 
heeft in opdracht van de gemeente een 
aantal principevoorstellen gedaan voor de 
inrichting van de Breestraat. De belang- 
rijkste voorstellen hielden in: de rijweg 
wordt versmald tot 6 m. en in de buiten- 
bochten (Papengracht tot P & C en 
Koornbrugsteeg tot Gangetje) wordt de 
stoep verbreed. 
In het overleg tussen gemeente, 
winkeliers en busmaatschappijen is 
besloten om de stoep aan de zuidzijde (de 
kant van de Langebrug) te verbreden op de 
genoemde plekken, omdat met name op het 
eerste stuk de meeste winkels aan die 
zij de 1 iggen. 
In het middelste stuk ter hoogte van het 
stadhuis verandert niets. De raads- 
commissies voor verkeer en vervoer en 
voor economische aangelegenheden hebben 
op 12 juli j.l. hiermede ingestemd. 
Het doel is om de inrichting van de 
Breestraat zo te wijzigen dat het 
chiquere karakter van de winkelstraat 
goed tot uitdrukking komt. Zo zouden de 
rode stoep-klinkers vervangen kunnen 
worden door een ander soort materiaal met 
meer loopcomfort. 
De versmalling 
ongeveer 1 1/2 m. 
dat de bussen meer 

van de 
moet tot 

dan nu 

rijbaan met 
gevolg hebben 
langzaam gaan 

rijden. 

Fietsers zullen zich niet meer naast de 
bussen kunnen begeven (nu veelal een 
gevaarlijke zaak), doch dienen er achter 
te blijven. Of ze zich hieraan zullen 
houden zal de toekomst leren. 
Daar de gemeente niet de gehele 
inrichting ineens kan uitvoeren door het 
ontbreken van voldoende middelen, zal het 
deel tussen Gangetje en Koornbrugsteeg 
het eerst aangepakt worden. Dit zou voor 
de feestdagen klaar moeten zijn. 
In september zou een gedetailleerd plan 
uitgewerkt moeten zijn, waar alle 
straatmeubilair en laad- en losplaatsen 
op zijn aangegeven. 
Zal de gemeente dan ook eindelijk paal en 
perk stellen aan de overlast van 
uitstallingen van winkeliers op de 
stoepen? Thans moet men als gewoon 
voetganger zich veelal tussen allerlei 
zaken door zien te wringen. Bekijk de 
foto's in deze krant maar eens! 

Na een nieuwe inspraakronde zal er een 
definitief besluit vallen. 
Op het moment van schrijven van dit 
artikel (30/9) was dit plan echter nog 
niet gepubliceerd. 
Ook de beide uiteinden van de Breestraat 
zullen aangepast moeten worden. Er is 
thans geen duidelijke markering, dat het 
hier een voor autoverkeer afgesloten 
straat betreft. Het ontwerpburo stelt 
voor met behulp van bomen en smallere 

_ rijbanen een vriendelijker kop en staart 
te geven aan de Breestraat. Het stukje 
tussen Kort Rapenburg en Papengracht, 
waar nu nog wel autoverkeer is 
toegestaan, wordt waarschijnlijk in het 
herinrichtingsplan meegenomen. De 
rijrichting Kort Rapenburg-Breestraat- 
Papengracht zou dan omgedraaid moeten 
worden, waardoor het fuikidee van thans 
vermeden wordt. 
Andere voorlopige idee en van de 
ontwerpers: een dubbele bomenrij op de 
Koornbrugsteeg, vertikale elementen langs 
de stoeprand in de vorm van bijv. 
lantaarns, plantenbakken of vlaggen (die 
palen staan al geruime tijd voor het 
stadhuis, zonder dat duidelijk is, wat 
daarvan de bedoeling is), een poort bij 
de overgang van Korevaarstraat naar 
Breestraat en aan de randen van de geas- 
falteerde rijbaan bestratingsmateriaal 
met een afwijkende kleur, waardoor die 
rijbaan op het oog smaller lijkt. 

Ik had gehoopt u meer finesses te kunnen 
vertellen over de herinrichting van de 
Breestraat, doch helaas: het plan is nog 
niet zover. 

J.J.M. Gerritsen 
Voor dit artikel is o.m. gebruik gemaakt 
van Stadswerk nr. 27 van augustus 1989. 

) 

Leven in de stad 3 
De Godfather van de Pieterkerkchoorsteeg luistert naar 
een doodgewone Hollandse naam. Of beter gezegd, hij 
luistert er doorgaans niet naar. Probeer maar eens 
"Jansen" te zeggen, of "meneer Jansen" als hij toevallig 
andere besognes heeft. Je vraagt je dan af of je een 
vreemde voor je hebt. 

Jansen kleedt zich aangepast aan zijn belangrijke 
positie in deftig zwart met wit. Maar zijn Mafia- 
achtergrond is voor een kenner duidelijk vanwege het 
iets te opzichtige rode halsbandje dat hij er soms aan 
toevoegt. Een degelijke kat zou dat nooit doen. 

Jansen zit, kijkt en wacht. De economie van de steeg 
wordt door hem zo niet aangestuurd dan toch 
ingrijpend beïnvloed. U gelooft mij niet? Ik geef U een 
paar voorbeelden. 

Er was een tijd dat Jansen zich intensief bemoeide met een grill-restaurant (om veiligheidsredenen noem ik 
) geen namen). Hij zorgde voor absoluut afdoende 

bescherming tegen andere restaurantkatten en katte- 
bendes. De manager van het restaurant was hem zeer 
toegedaan en liet vele en goede biefstukken 
aanrukken. En hij sprak de Godfather met liefde en 
respect toe. Hij voelde dat ook zo. Die biefstukken gaf 
hij niet in ruil voor bescherming, begrijp dat goed. Hij 
deed dat uit liefde. 
Maar op een keer ging er iets verkeerd. Deur al op slot? 
Biefstuk van mindere kwaliteit? Onbeleefde klant 
onvoldoende afgestraft? 
Ik weet het niet. De achtergronden van wat er tussen 
een Godfather en zijn petekind passeert worden ons 
maar zelden duidelijk gemaakt. Maar de gevolgen zien 
we natuurlijk wel. Er zit nu een ander restaurant met een 
andere naam. 

Een ander geval verliep minder dramatisch, maar heeft 
toch ook zijn gevoelige effecten gehad op de 
/betrokkenen. Een niet nader te noemen handelaar in 

grammofoonplaten en geluidsapparatuur was bezig een 
relatie met de Godfather op te bouwen. Hij zag zelf ook 
wel in dat dat voor hemzelf het beste zou zijn. Hij stelde 
het dan ook bijzonder op prijs wanneer Jansen een 
nacht onder zijn dak wilde doorbrengen. 
In dit geval heb ik uit betrouwbare bron mogen 
vernemen dat hij ongelukkigerwijs de brutaliteit heeft 
gehad om iets onaardigs te zeggen over het gedrag van 
Jansen tijdens zo'n logeerpartij. U begrijpt dat het toen 
uit was. Jansen heeft er nog één keer de nacht 
doorgebracht, maar dat wist de betrokken handelaar 
niet. Na die nacht bleef er voor hem weinig anders meer 
over dan zijn winkelruimte af te breken en helemaal 
opnieuw op te bouwen. Ja, dat gebeurt als je een 
Godfather niet de eer geeft die hem toekomt. 
Er was ook nog een kleinigheid, die op het eerste 
gezicht niet zo opviel, maar uiteindelijk lange-termijn- 
gevolgen blijkt te hebben. 
De Godfather van de Pieterskerkchoorsteeg heeft ook 
zo zijn zachtere gevoelens. In zijn hart is hij een 
romantische kat, met een lichte neiging tot nostalgie. 
Een lievelingsliedje van hem is het bekende "Ik ben de 

juffrouw van de hoes, de hoezepoes, de hoezepoes". 
Terwijl hij het winkelinterieur zijn andere atmosfeer gaf in 
die gedenkwaardige nacht, schoot hem dat liedje te 
binnen. Hij had er nooit eerder bij stilgestaan dat er 
hoezen te over in de vakken lagen. Maar nu zag hij er 
een interessant werkterrein in. Uren is hij bezig geweest 
met het op zijn eigen wijze aanbrengen van 
waarderingsgegevens op die hoezen. Hoe mooier 
poes, hoe hoger waardering voor de hoes! 
Hij deed het overigens wel zo, dat de resultaten pas op 
termijn merkbaar werden. Maar merkbaar werden ze. U 
kunt zelf constateren dat de handelaar al zijn 
grammofoonplaten heeft moeten vervangen door CD's 
en voor zover ze nog bruikbaar waren, ze tegen 
afbraakprijzen wegdoet. 

Daar zit hij, Jansen, iets opzij van het midden van de 
steeg. Je mag er niet fietsen, je kunt dat ook maar beter 
niet doen. Hij gaat niet opzij. 
Je mag hem wel vriendelijk groeten. Hij reageert 
minzaam en zo subtiel dat je het nauwelijks merkt. Maar 
doe niet te populair, want zelfs bij een uiterst 
vriendschappelijk tikje op zijn edele neus kan een 
stevige omhelzing van je hand het gevolg zijn. Niet 
gemeen, maar als waarschuwing. 
En voor diegenen die in de Pieterskerkchoorsteeg 
wonen dit laatste advies: kus zijn pootje, want zonder 
Godfather vaart niemand wel. 

Afra Wamsteker-Meijer 

Verslag van de Algemene Ledenvergadering 
van13 september 1989 in het gebouw van Ars 
Aemula, Pieterskerkgracht 9. 

Aanwezig: de dames Wamsteker en Zijlstra en de heren 
Van Cruijsen, Pijnacker, Van der Schaaf, Vos, 
Rodenburg, Van Gelderen, Wieles, Wamsteker, 
Gerritsen, Lau en Sistermans 

1. Opening 

De voorzitter deelt mee dat hij in verband met 
zijn gemeenteraadslidmaatschap problemen 
heeft met het vervullen van het voorzitterschap 
van de wijkvereniging. Hij stelt voor dat hijzelf 
tijdelijk zijn functie niet uitoefent en dat 
mevrouw Wamsteker zal optreden als 
waarnemend voorzitter. De vergadering gaat 
accoord. De voorzitter draagt de leiding van de 
vergadering over aan de waarnemend 
voorzitter. 

2. Verslag van de vorige ledenvergadering 

Het verslag van de vergadering van 16 mei 
1988 wordt aangenomen. 

3. Mededelingen en ingekomen en uitgegane 
post 

Punt 7 van de agenda zal niet behandeld 
kunnen worden, daar de evaluatie van het 
parkeerregime nog niet is afgerond. 
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stedelijke groenvoorziening worden 
geschonken. Tegen die tijd zal een 
'groen-stad-wandeling' zijn voorbereid, 
aan de hand waarvan door de fraaie en 
historische delen van Leiden gedwaald/ 
gewandeld kan worden. 

LEVENDAAL-WEST 

Voor de verbetering van de Jan van 
Houtbrug wordt een plan voorbereid. 
Eind 1989 zullen 6 woningen aan de 
Molensteeg en 6 woningen aan het 
Conscientieplein worden opgeleverd. 
De voormalige Haanstraschool aan de Vliet 
wordt verbouwd tot 3 appartementen. 

Tot zover de van belang zijnde punten uit 
de gemeentelijke nota over de begroting 
1990. 
Helaas wordt aan de verkeersproblematiek 
in het gebied van de wijkvereniging 
totaal geen aandacht besteed. Voor ons 
een duidelijke misser van B W! 
Het bestuur zal attent blijven op de 
hierboven genoemde zaken. Het hoopt op uw 
medewerking in deze. 

HART VAN DE 
91A2 KRr 

J.J.M. Gerritsen 

Op zaterdag 2 september overhandigde de 
burgemeester van Leiden, mr. C. Goekoop, 
de eerste exemplaren van een boekje over 
de Pieterskerk aan de voorzitter van de 
Stichting Vrienden van de Pieterskerk, de 
heer F. Portheine, en aan de Redactie van 
uw eigen Hart van de Stad Krant, in de 
persoon van de heer R.J. van Cruijsen, 
In het boekje is een korte 
bouwgeschiedenis van de kerk opgenomen en 
worden beschrijvingen gegeven van de 
belangrijkste bezienswaardigheden. 
Zo worden enkele grafmonumenten en 
epitafen nader bekeken en worden een paar 
rouwborden toegelicht. 
Het orgel wordt onder de loep genomen, 
evenals onder meer het koorhek, de 
preekstoel en de gildeborden. 
In het boekje is een plattegrond 
opgenomen waarop de plaats van de 
beschreven zaken vermeld is. 
Het boekje is samengesteld ter gelegen- 
heid van Kerkepad 1989 door de vrijwil- 
ligers van de Pieterskerk, die elke 
zondag rondleidingen geven in de kerk en 
gebaseerd op veelvuldig gestelde vragen. 
Het boekje, dat 24 pagina's beslaat, is 
te koop in de Pieterskerk. 

) 

Brieven en ander moois 

De evaluatie van het parkeerbeleid laat op zich wachten. 
De concept-evaluatienota had in juni aan ons 
toegestuurd zullen worden, zo werd ons bericht in de 
brief van B&W van 19 april j.l. Wij hebben nog niets 
ontvangen en ook geen bericht van vertraging 
gekregen. Maar de wandelgangen leveren ook geen 
geluiden op, dus er zal nog wel geen beweging zijn. 

Jon Zijlstra stuurde ons in kopie haar briefwisseling met 
de gemeente over de verkeerssituatie 
Groenhazengracht en 
omgeving. Zij vroeg ook om plaatsing ervan in de Hart 
van de Stad krant om iedere betrokkene te informeren. 
Er is sindsdien wel wat tijd verlopen, maar we voldoen 
graag aan haar verzoek, in iets samengevatte vorm. 
Op 28 april 1989 schreef B&W aan haar: 

U verzocht ons om maatregelen te nemen tegen het 
sluipverkeer Groenhazengracht-Rembrandtstraat als 
gevolg van de afsluiting van het Noordeinde. Er zijn 
meer reacties geweest en we hebben het zelf ook 

' geconstateerd. Uiteraard was dit een niet bedoeld 
gevolg van de afsluiting. Daarom hebben we paaltjes 
geplaatst aan de Rapenburgzijde. 
Inmiddels wordt de verkeersproblematiek Noordeinde 
heroverwogen. Als het Noordeinde als gevolg daarvan 
weer tweerichtingsverkeer wordt, dan is Uw probleem 
over. Maar voorlopig moeten we de uitkomst van die 
heroverweging afwachten. 

Op 1juni heeft Jon Zijlstra daarop geantwoord: 

Ze spreekt haar teveredenheid uit over de snelle reactie 
en het feit dat ze alvast vooruit geïnformeerd wordt over 
de voornemens van B& W. Dat geeft haar meteen 
gelegenheid om daar ook alvast op te reageren. 
Niet alleen de afsluiting van het Noordeinde in één 
richting veroorzaakt overlast van auto's, maar ook het 
feit dat er in het gebied vrij geparkeerd mag worden en 
dat er dan ook allerlei automobilisten rondzwerven op 
zoek naar een plaatsje. Zij denkt dat de paaltjes aan de 
Rapenburgkant maar het best kunnen blijven staan, 
want daarover heeft ze nog van niemand klachten 
gehoord. 

Tot zover de briefwisseling. Inmiddels is het 
Noordeinde gedurende een half uur 
tweerichtingsverkeer geweest en toen weer hersteld in 
de eenrichtingstoestand. Maar nu is het als gevolg van 
een uitspraak van de Raad van State weer definitief 
tweerichtingsverkeer geworden. 

Het is overigens plezierig als wijkgenoten zelf actie 
nemen en de wijkvereniging daarover informeren. Niet 
dat het zoveel indruk maakt als de wijkvereniging zich 

met iets bemoeit, maar het bundelt toch de krachten en 
de Hart van de Stad krant Is ook een geschikte weg om 
elkaar geïnformeerd te houden. 

Het bestuur van de wijkvereniging heeft zelf in de 
afgelopen periode twee bezwaarschriften ingediend, 
nl. tegen bouwvergunning en voorbereidingsbesluit 
nieuwbouw Archief aan de Boisotkade/hoek Vliet en 
tegen de nieuwbouw van het woonpand aan de 
Muskadelsteeg/Pieterskerkhof. 
Het bezwaar tegen de nieuwbouw van het Archief richt 
zich vooral tegen de grootschaligheid, die indruist 
tegen het Bestemmingsplan van 14.12.1981. Zo zijn 
de goten te hoog, ontbreken de kappen en is het 
geheel te massaal. De wijkvereniging steunt hiermee 
het bezwaar van de buurtbewoners. 
Voor wat betreft het woonpand Muskadelsteeg 
tekende de vereniging protest aan tegen de gang van 
zaken, omdat de bouwvergunning werd verleend op 
basis van het voorlopig ontwerp, losgekoppeld van de 
procedure in de Welstandscommissie. Het bezwaar 

.gold overigens niet het bouwen op die plek, als wel het 
ontwerp dat nogal asymmetrisch is en waarin 
bijvoorbeeld ook geen daklijst is opgenomen. Dat vond 
het bestuur niet passen in de omgeving. 
Over beide bezwaren zijn inmiddels 
commissievergaderingen geweest, maar daarvan zijn de 
resultaten nog niet schriftelijk aan ons bekend gemaakt. 
Daarover wellicht meer in de volgende wijkkrant. 

Afra Wamsteker-Meijer 
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Bezwaarschrift 
Een lid van de wijkvereniaina heeft zich in 
een brief aan Gedeputeerde Staten aekeerd 
teqen het bouwplan voor Pieterskerkhof 8 en 10, 
hoek Muskadelsteea. Centraal in zijn schrijven 
staat een ernstiae kritiek op een door B. en W. 
opgestelde "Notitie" voor de veraaderina van 
de commissie van ROVM op 6 en 12 juli j.l. 
In deze Notitie aeven B. en W. weliswaar toe, 
dat de licht- en zoninval van Gerecht 1 zal 
terualopen, doch dat dit in het verleden, toen 
de oude panden noq aanwezig waren, ook zo was. 
De kwalijk sussende wijze waarop B. en W. hier 
iets beweren waarvan zij zich kennelijk niet 
goed op de hooate aesteld hebben, heeft in het 
bijzonder zijn verontwaardiaina gewekt. 
Op qrond van kaartmateriaal uit de voriae eeuw 
en afbeeldingen uit het Gemeente-archief (vorm 
van de daken, hooate van voor- en achterbebou- 
wina) toont hij aan, dat het huidige bouwplan 
aanmerkelijk meer licht en zon wegneemt van Ge- 
recht 1, dan de vroegere panden deden. 
Ook al zou de vroegere situatie, wat betreft 
licht en lucht, altijd slecht aeweest zijn, 
dan is dit overiqens geen reden om zo een situ- 
atie te continueren, laat staan nu na ong. 48 
jaar opnieuw in het leven te roepen. 

-------- 

De situatie ruim 100 jaar geleden 

Al maa het waar zijn, dat de maximale bebou- 
winashooate volaens het plan ongeveer gelijk 
zal worden aan de nokhooate van het vroegere 
pand nummer 8, nu deze maximale hoogte bereikt 
zal worden aan de achterzijde (overigens ook 
aan de oostaevel) van het te bouwen pand, op 
een veel qerinqere afstand van de achtergevel 
van Gerecht 1, ontstaat daardoor een achteruit- 
aana in toetreding van licht en lucht, die in 
redelijkheid niet aeaccepteerd hoeft te worden. 
Het nieuwe ontwerp qrijpt zeker niet terug op 
de oude situatie. Als dit project verwezenlijkt 
wordt, is daarmee bewezen dat het burenrecht in 
de 16de en 17de eeuw beter functioneerde dan 
heden ten daae. B. en W. stappen luchthartia 
heen over het feit dat niet alleen de bouw- 
hooqte van belang is, maar ook de plaats op de 
locatie, waar die hooate bereikt wordt, 
"Voor wie het plan bezien heeft, moet het, in 
het licht van het hierboven aangevoerde, duide- 

lijk zijn dat de situatie voor de bewoners van 
Gerecht 1 door het nieuwe ontwerp onbeschaamd 
veel slechter zal worden, slechter dan zij ooit 
sedert de Middeleeuwen is aeweest," 
Schrijver signaleert dat de gemakkelijkheid, 
waarmee wordt heengestapt over de bezwaren om- 
trent lichttoetreding tot Gerecht l en Muska- 
delsteeg 3/5, schril afsteekt tegen de omzich- 
tiaheid waarmee de lichttoetreding tot het Gra- 
vensteen (gemeentelijk eigendom!) ontzien wordt, ) 
Hij acht dit onnodig, omdat een onderzoek ter 
plaatse leerde, dat in de 'bedreigde' studie- 
zalen altijd bij kunstlicht gewerkt wordt. 
Hij wijst erop dat men heeft qekozen voor een 
"eigentijds" ontwerp en vooral niet "histori- 
serend" wilde bouwen. Dat is een estetische 
keuze. Hij merkt op dat die keuze ook daarom 
te betreuren valt, omdat men bij historiserend 
bouwen kan profiteren van de oplossingen die 
men in het verleden, geconfronteerd met soort- 
gelijke problemen, bedacht en gevonden heeft 
en waarvan in de directe omgeving voorbeelden 
te vinden zijn. 
Over de procedure schrijft hij, dat het opzien 
gebaard heeft, dat de Welstandscommissie, na 
in een voorbespreking het ontwerp 'van tafel 
geveegd' te hebben, in een latere vergadering 
datzelfde plan unaniem aanvaardde. 
In zijn kritiek op de Notitie signaleert 
schrijver dat B. en W. op het ernstigste be- 
zwaar, het onstaan van een 9 m hoge 'koker' ) 
achter Gerecht l, in het qeheel niet zijn 
ingeaaan. 
B. en W. dienen vollediae en objectieve 
informatie te verstrekken. 
Nu het voorstel met 3 stemmen teqen, 4 voor, is 
aangenomen, vraagt schrijver zich af wat de 
invloed van die onjuiste informatie is geweest. 
De doorslaqaevende stem was die van de voorzit- 
ter, wethouder mevr. M. van der Molen, die de 
politieke verantwoordelijkheid voor de Notitie 
draagt. 
Hij stelt de vraag of de commissieleden de on- 
juiste voorstelling van zaken door B. en W. 
doorzien hebben en welke waarde de op deze 
informatie gebaseerde beslissing van de 
Commissie ROVM heeft. 

Gemeentebegroting 1990 
Deze maanden vergadert de gemeenteraad 
over de Begroting 1990 van de stad 
Leiden. Door B & W is onder andere een 
"Informatieve Nota bij begroting 1990' 
gepubliceerd. Het leek mij nuttig deze 
nota door te spitten op onderwerpen, die 
voor onze wijken en de bewoners van 

) belang zijn. 

VERKEER EN VERVOER 

Het uitgewerkte herinrichtingsplan voor 
de Breestraat verschijnt binnenkort. Een 
gedeelte van het plan wordt vermoedelijk 
nog in 1989 gerealiseerd. Zie elders in 
dit blad voor meer toelichting. 
De evaluatiestudie inzake het 
parkeerregiem is nagenoeg afgerond. Eind 
1989 zullen hierover een nota en 
voorstellen aan de raad worden 
voorgelegd. 

Onderzocht zal worden op welke wijze in 
de avonduren een goedkoper openbaar 
vervoersysteem ingezet kan worden. Te 
denken valt aan openbaar vervoer op maat 
met kleinere eenheden (bv. taxi's). 
Kostenbesparing in de avonduren kan 
mogelijkheden geven om het voorzieningen- 
nivo overdag te verbeteren. Een eerste 
rapportage over het "avondnet" verschijnt 
overigens pas eind 1990. 
De gemeente heeft met de NZH een exploi- 
tatieovereenkomst gesloten voor het 
lokale openbaar vervoer in de agglo- 
meratie (Leiden, Leiderdorp, Voorschoten, 
Oegstgeest). 
Najaar 1989 wordt het vervoerplan 1990- 
1994 in behandeling genomen. In dit plan 
wordt de uitvoering van de dienstregeling 
met de NZH overeengekomen. 
(zou er dan eindelijk iets gedaan worden 
aan de hoeveelheid bussen door de 
Breestraat? red.) 

ONTWIKKELINGEN NAAR STADSWIJKEN 

Pieterswijk 
Er is een begin gemaakt met de herziening 
van het bestemmingsplan. Het voorbereid- 
ingsbesluit loopt tot 25.6.1990. Voor die 
tijd zal een ontwerp-bestemmingsplan in 
procedure gebracht worden. 

Academiewijk 
In 1990 wordt de walmuur van het 
Rapenburg tussen Kaiserstraat en 
Doezastraat vernieuwd. Riolering, ver- 
harding en opnebare verlichting worden 
meegenomen. 
De vernieuwing van de Patersbrug staat 
voor april 1990 op het programma. 
De Welstandscommissie heeft het bouwplan 
voor het gat in de Kaiserstraat 
afgekeurd. Een herziening is in de maak. 
Het plan behelst 6 vrije sector- en 2 
premie-koopwoningen. De bouw zou begin 
1990 kunnen aanvangen. 
De RO-procedure inzake verbouw en 

uitbreiding van het archief aan de 
Boisotkade en de Vliet zal nog de nodige 
tijd in beslag nemen gezien het grote 
aantal bezwaarschriften tegen het plan. 
Na de restauratie van de Witte 
Poortkazerne (gereed najaar 1989) zal het 
Schildersplaatsje worden aangelegd. 
In 1990 wordt het 400-jarig bestaan van 
de Hortus gevierd worden. In de 
binnenstad zal extra aandacht aan de 
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Bezwaarschrift 
Een lid van de wijkvereniaina heeft zich in 
een brief aan Gedeputeerde Staten aekeerd 
teqen het bouwplan voor Pieterskerkhof 8 en 10, 
hoek Muskadelsteea. Centraal in zijn schrijven 
staat een ernstiae kritiek op een door B. en W. 
opgestelde "Notitie" voor de veraaderina van 
de commissie van ROVM op 6 en 12 juli j.l. 
In deze Notitie aeven B. en W. weliswaar toe, 
dat de licht- en zoninval van Gerecht 1 zal 
terualopen, doch dat dit in het verleden, toen 
de oude panden noq aanwezig waren, ook zo was. 
De kwalijk sussende wijze waarop B. en W. hier 
iets beweren waarvan zij zich kennelijk niet 
goed op de hooate aesteld hebben, heeft in het 
bijzonder zijn verontwaardiaina gewekt. 
Op qrond van kaartmateriaal uit de voriae eeuw 
en afbeeldingen uit het Gemeente-archief (vorm 
van de daken, hooate van voor- en achterbebou- 
wina) toont hij aan, dat het huidige bouwplan 
aanmerkelijk meer licht en zon wegneemt van Ge- 
recht 1, dan de vroegere panden deden. 
Ook al zou de vroegere situatie, wat betreft 
licht en lucht, altijd slecht aeweest zijn, 
dan is dit overiqens geen reden om zo een situ- 
atie te continueren, laat staan nu na ong. 48 
jaar opnieuw in het leven te roepen. 

-------- 

De situatie ruim 100 jaar geleden 

Al maa het waar zijn, dat de maximale bebou- 
winashooate volaens het plan ongeveer gelijk 
zal worden aan de nokhooate van het vroegere 
pand nummer 8, nu deze maximale hoogte bereikt 
zal worden aan de achterzijde (overigens ook 
aan de oostaevel) van het te bouwen pand, op 
een veel qerinqere afstand van de achtergevel 
van Gerecht 1, ontstaat daardoor een achteruit- 
aana in toetreding van licht en lucht, die in 
redelijkheid niet aeaccepteerd hoeft te worden. 
Het nieuwe ontwerp qrijpt zeker niet terug op 
de oude situatie. Als dit project verwezenlijkt 
wordt, is daarmee bewezen dat het burenrecht in 
de 16de en 17de eeuw beter functioneerde dan 
heden ten daae. B. en W. stappen luchthartia 
heen over het feit dat niet alleen de bouw- 
hooqte van belang is, maar ook de plaats op de 
locatie, waar die hooate bereikt wordt, 
"Voor wie het plan bezien heeft, moet het, in 
het licht van het hierboven aangevoerde, duide- 

lijk zijn dat de situatie voor de bewoners van 
Gerecht 1 door het nieuwe ontwerp onbeschaamd 
veel slechter zal worden, slechter dan zij ooit 
sedert de Middeleeuwen is aeweest," 
Schrijver signaleert dat de gemakkelijkheid, 
waarmee wordt heengestapt over de bezwaren om- 
trent lichttoetreding tot Gerecht l en Muska- 
delsteeg 3/5, schril afsteekt tegen de omzich- 
tiaheid waarmee de lichttoetreding tot het Gra- 
vensteen (gemeentelijk eigendom!) ontzien wordt, ) 
Hij acht dit onnodig, omdat een onderzoek ter 
plaatse leerde, dat in de 'bedreigde' studie- 
zalen altijd bij kunstlicht gewerkt wordt. 
Hij wijst erop dat men heeft qekozen voor een 
"eigentijds" ontwerp en vooral niet "histori- 
serend" wilde bouwen. Dat is een estetische 
keuze. Hij merkt op dat die keuze ook daarom 
te betreuren valt, omdat men bij historiserend 
bouwen kan profiteren van de oplossingen die 
men in het verleden, geconfronteerd met soort- 
gelijke problemen, bedacht en gevonden heeft 
en waarvan in de directe omgeving voorbeelden 
te vinden zijn. 
Over de procedure schrijft hij, dat het opzien 
gebaard heeft, dat de Welstandscommissie, na 
in een voorbespreking het ontwerp 'van tafel 
geveegd' te hebben, in een latere vergadering 
datzelfde plan unaniem aanvaardde. 
In zijn kritiek op de Notitie signaleert 
schrijver dat B. en W. op het ernstigste be- 
zwaar, het onstaan van een 9 m hoge 'koker' ) 
achter Gerecht l, in het qeheel niet zijn 
ingeaaan. 
B. en W. dienen vollediae en objectieve 
informatie te verstrekken. 
Nu het voorstel met 3 stemmen teqen, 4 voor, is 
aangenomen, vraagt schrijver zich af wat de 
invloed van die onjuiste informatie is geweest. 
De doorslaqaevende stem was die van de voorzit- 
ter, wethouder mevr. M. van der Molen, die de 
politieke verantwoordelijkheid voor de Notitie 
draagt. 
Hij stelt de vraag of de commissieleden de on- 
juiste voorstelling van zaken door B. en W. 
doorzien hebben en welke waarde de op deze 
informatie gebaseerde beslissing van de 
Commissie ROVM heeft. 

Gemeentebegroting 1990 
Deze maanden vergadert de gemeenteraad 
over de Begroting 1990 van de stad 
Leiden. Door B & W is onder andere een 
"Informatieve Nota bij begroting 1990' 
gepubliceerd. Het leek mij nuttig deze 
nota door te spitten op onderwerpen, die 
voor onze wijken en de bewoners van 

) belang zijn. 

VERKEER EN VERVOER 

Het uitgewerkte herinrichtingsplan voor 
de Breestraat verschijnt binnenkort. Een 
gedeelte van het plan wordt vermoedelijk 
nog in 1989 gerealiseerd. Zie elders in 
dit blad voor meer toelichting. 
De evaluatiestudie inzake het 
parkeerregiem is nagenoeg afgerond. Eind 
1989 zullen hierover een nota en 
voorstellen aan de raad worden 
voorgelegd. 

Onderzocht zal worden op welke wijze in 
de avonduren een goedkoper openbaar 
vervoersysteem ingezet kan worden. Te 
denken valt aan openbaar vervoer op maat 
met kleinere eenheden (bv. taxi's). 
Kostenbesparing in de avonduren kan 
mogelijkheden geven om het voorzieningen- 
nivo overdag te verbeteren. Een eerste 
rapportage over het "avondnet" verschijnt 
overigens pas eind 1990. 
De gemeente heeft met de NZH een exploi- 
tatieovereenkomst gesloten voor het 
lokale openbaar vervoer in de agglo- 
meratie (Leiden, Leiderdorp, Voorschoten, 
Oegstgeest). 
Najaar 1989 wordt het vervoerplan 1990- 
1994 in behandeling genomen. In dit plan 
wordt de uitvoering van de dienstregeling 
met de NZH overeengekomen. 
(zou er dan eindelijk iets gedaan worden 
aan de hoeveelheid bussen door de 
Breestraat? red.) 

ONTWIKKELINGEN NAAR STADSWIJKEN 

Pieterswijk 
Er is een begin gemaakt met de herziening 
van het bestemmingsplan. Het voorbereid- 
ingsbesluit loopt tot 25.6.1990. Voor die 
tijd zal een ontwerp-bestemmingsplan in 
procedure gebracht worden. 

Academiewijk 
In 1990 wordt de walmuur van het 
Rapenburg tussen Kaiserstraat en 
Doezastraat vernieuwd. Riolering, ver- 
harding en opnebare verlichting worden 
meegenomen. 
De vernieuwing van de Patersbrug staat 
voor april 1990 op het programma. 
De Welstandscommissie heeft het bouwplan 
voor het gat in de Kaiserstraat 
afgekeurd. Een herziening is in de maak. 
Het plan behelst 6 vrije sector- en 2 
premie-koopwoningen. De bouw zou begin 
1990 kunnen aanvangen. 
De RO-procedure inzake verbouw en 

uitbreiding van het archief aan de 
Boisotkade en de Vliet zal nog de nodige 
tijd in beslag nemen gezien het grote 
aantal bezwaarschriften tegen het plan. 
Na de restauratie van de Witte 
Poortkazerne (gereed najaar 1989) zal het 
Schildersplaatsje worden aangelegd. 
In 1990 wordt het 400-jarig bestaan van 
de Hortus gevierd worden. In de 
binnenstad zal extra aandacht aan de 
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stedelijke groenvoorziening worden 
geschonken. Tegen die tijd zal een 
'groen-stad-wandeling' zijn voorbereid, 
aan de hand waarvan door de fraaie en 
historische delen van Leiden gedwaald/ 
gewandeld kan worden. 

LEVENDAAL-WEST 

Voor de verbetering van de Jan van 
Houtbrug wordt een plan voorbereid. 
Eind 1989 zullen 6 woningen aan de 
Molensteeg en 6 woningen aan het 
Conscientieplein worden opgeleverd. 
De voormalige Haanstraschool aan de Vliet 
wordt verbouwd tot 3 appartementen. 

Tot zover de van belang zijnde punten uit 
de gemeentelijke nota over de begroting 
1990. 
Helaas wordt aan de verkeersproblematiek 
in het gebied van de wijkvereniging 
totaal geen aandacht besteed. Voor ons 
een duidelijke misser van B W! 
Het bestuur zal attent blijven op de 
hierboven genoemde zaken. Het hoopt op uw 
medewerking in deze. 

HART VAN DE 
91A2 KRr 

J.J.M. Gerritsen 

Op zaterdag 2 september overhandigde de 
burgemeester van Leiden, mr. C. Goekoop, 
de eerste exemplaren van een boekje over 
de Pieterskerk aan de voorzitter van de 
Stichting Vrienden van de Pieterskerk, de 
heer F. Portheine, en aan de Redactie van 
uw eigen Hart van de Stad Krant, in de 
persoon van de heer R.J. van Cruijsen, 
In het boekje is een korte 
bouwgeschiedenis van de kerk opgenomen en 
worden beschrijvingen gegeven van de 
belangrijkste bezienswaardigheden. 
Zo worden enkele grafmonumenten en 
epitafen nader bekeken en worden een paar 
rouwborden toegelicht. 
Het orgel wordt onder de loep genomen, 
evenals onder meer het koorhek, de 
preekstoel en de gildeborden. 
In het boekje is een plattegrond 
opgenomen waarop de plaats van de 
beschreven zaken vermeld is. 
Het boekje is samengesteld ter gelegen- 
heid van Kerkepad 1989 door de vrijwil- 
ligers van de Pieterskerk, die elke 
zondag rondleidingen geven in de kerk en 
gebaseerd op veelvuldig gestelde vragen. 
Het boekje, dat 24 pagina's beslaat, is 
te koop in de Pieterskerk. 

) 

Brieven en ander moois 

De evaluatie van het parkeerbeleid laat op zich wachten. 
De concept-evaluatienota had in juni aan ons 
toegestuurd zullen worden, zo werd ons bericht in de 
brief van B&W van 19 april j.l. Wij hebben nog niets 
ontvangen en ook geen bericht van vertraging 
gekregen. Maar de wandelgangen leveren ook geen 
geluiden op, dus er zal nog wel geen beweging zijn. 

Jon Zijlstra stuurde ons in kopie haar briefwisseling met 
de gemeente over de verkeerssituatie 
Groenhazengracht en 
omgeving. Zij vroeg ook om plaatsing ervan in de Hart 
van de Stad krant om iedere betrokkene te informeren. 
Er is sindsdien wel wat tijd verlopen, maar we voldoen 
graag aan haar verzoek, in iets samengevatte vorm. 
Op 28 april 1989 schreef B&W aan haar: 

U verzocht ons om maatregelen te nemen tegen het 
sluipverkeer Groenhazengracht-Rembrandtstraat als 
gevolg van de afsluiting van het Noordeinde. Er zijn 
meer reacties geweest en we hebben het zelf ook 

' geconstateerd. Uiteraard was dit een niet bedoeld 
gevolg van de afsluiting. Daarom hebben we paaltjes 
geplaatst aan de Rapenburgzijde. 
Inmiddels wordt de verkeersproblematiek Noordeinde 
heroverwogen. Als het Noordeinde als gevolg daarvan 
weer tweerichtingsverkeer wordt, dan is Uw probleem 
over. Maar voorlopig moeten we de uitkomst van die 
heroverweging afwachten. 

Op 1juni heeft Jon Zijlstra daarop geantwoord: 

Ze spreekt haar teveredenheid uit over de snelle reactie 
en het feit dat ze alvast vooruit geïnformeerd wordt over 
de voornemens van B& W. Dat geeft haar meteen 
gelegenheid om daar ook alvast op te reageren. 
Niet alleen de afsluiting van het Noordeinde in één 
richting veroorzaakt overlast van auto's, maar ook het 
feit dat er in het gebied vrij geparkeerd mag worden en 
dat er dan ook allerlei automobilisten rondzwerven op 
zoek naar een plaatsje. Zij denkt dat de paaltjes aan de 
Rapenburgkant maar het best kunnen blijven staan, 
want daarover heeft ze nog van niemand klachten 
gehoord. 

Tot zover de briefwisseling. Inmiddels is het 
Noordeinde gedurende een half uur 
tweerichtingsverkeer geweest en toen weer hersteld in 
de eenrichtingstoestand. Maar nu is het als gevolg van 
een uitspraak van de Raad van State weer definitief 
tweerichtingsverkeer geworden. 

Het is overigens plezierig als wijkgenoten zelf actie 
nemen en de wijkvereniging daarover informeren. Niet 
dat het zoveel indruk maakt als de wijkvereniging zich 

met iets bemoeit, maar het bundelt toch de krachten en 
de Hart van de Stad krant Is ook een geschikte weg om 
elkaar geïnformeerd te houden. 

Het bestuur van de wijkvereniging heeft zelf in de 
afgelopen periode twee bezwaarschriften ingediend, 
nl. tegen bouwvergunning en voorbereidingsbesluit 
nieuwbouw Archief aan de Boisotkade/hoek Vliet en 
tegen de nieuwbouw van het woonpand aan de 
Muskadelsteeg/Pieterskerkhof. 
Het bezwaar tegen de nieuwbouw van het Archief richt 
zich vooral tegen de grootschaligheid, die indruist 
tegen het Bestemmingsplan van 14.12.1981. Zo zijn 
de goten te hoog, ontbreken de kappen en is het 
geheel te massaal. De wijkvereniging steunt hiermee 
het bezwaar van de buurtbewoners. 
Voor wat betreft het woonpand Muskadelsteeg 
tekende de vereniging protest aan tegen de gang van 
zaken, omdat de bouwvergunning werd verleend op 
basis van het voorlopig ontwerp, losgekoppeld van de 
procedure in de Welstandscommissie. Het bezwaar 

.gold overigens niet het bouwen op die plek, als wel het 
ontwerp dat nogal asymmetrisch is en waarin 
bijvoorbeeld ook geen daklijst is opgenomen. Dat vond 
het bestuur niet passen in de omgeving. 
Over beide bezwaren zijn inmiddels 
commissievergaderingen geweest, maar daarvan zijn de 
resultaten nog niet schriftelijk aan ons bekend gemaakt. 
Daarover wellicht meer in de volgende wijkkrant. 

Afra Wamsteker-Meijer 
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Herinrichting Breestraat 
Het Amsterdamse buro Bakker en Bleeker 
heeft in opdracht van de gemeente een 
aantal principevoorstellen gedaan voor de 
inrichting van de Breestraat. De belang- 
rijkste voorstellen hielden in: de rijweg 
wordt versmald tot 6 m. en in de buiten- 
bochten (Papengracht tot P & C en 
Koornbrugsteeg tot Gangetje) wordt de 
stoep verbreed. 
In het overleg tussen gemeente, 
winkeliers en busmaatschappijen is 
besloten om de stoep aan de zuidzijde (de 
kant van de Langebrug) te verbreden op de 
genoemde plekken, omdat met name op het 
eerste stuk de meeste winkels aan die 
zij de 1 iggen. 
In het middelste stuk ter hoogte van het 
stadhuis verandert niets. De raads- 
commissies voor verkeer en vervoer en 
voor economische aangelegenheden hebben 
op 12 juli j.l. hiermede ingestemd. 
Het doel is om de inrichting van de 
Breestraat zo te wijzigen dat het 
chiquere karakter van de winkelstraat 
goed tot uitdrukking komt. Zo zouden de 
rode stoep-klinkers vervangen kunnen 
worden door een ander soort materiaal met 
meer loopcomfort. 
De versmalling 
ongeveer 1 1/2 m. 
dat de bussen meer 

van de 
moet tot 

dan nu 

rijbaan met 
gevolg hebben 
langzaam gaan 

rijden. 

Fietsers zullen zich niet meer naast de 
bussen kunnen begeven (nu veelal een 
gevaarlijke zaak), doch dienen er achter 
te blijven. Of ze zich hieraan zullen 
houden zal de toekomst leren. 
Daar de gemeente niet de gehele 
inrichting ineens kan uitvoeren door het 
ontbreken van voldoende middelen, zal het 
deel tussen Gangetje en Koornbrugsteeg 
het eerst aangepakt worden. Dit zou voor 
de feestdagen klaar moeten zijn. 
In september zou een gedetailleerd plan 
uitgewerkt moeten zijn, waar alle 
straatmeubilair en laad- en losplaatsen 
op zijn aangegeven. 
Zal de gemeente dan ook eindelijk paal en 
perk stellen aan de overlast van 
uitstallingen van winkeliers op de 
stoepen? Thans moet men als gewoon 
voetganger zich veelal tussen allerlei 
zaken door zien te wringen. Bekijk de 
foto's in deze krant maar eens! 

Na een nieuwe inspraakronde zal er een 
definitief besluit vallen. 
Op het moment van schrijven van dit 
artikel (30/9) was dit plan echter nog 
niet gepubliceerd. 
Ook de beide uiteinden van de Breestraat 
zullen aangepast moeten worden. Er is 
thans geen duidelijke markering, dat het 
hier een voor autoverkeer afgesloten 
straat betreft. Het ontwerpburo stelt 
voor met behulp van bomen en smallere 

_ rijbanen een vriendelijker kop en staart 
te geven aan de Breestraat. Het stukje 
tussen Kort Rapenburg en Papengracht, 
waar nu nog wel autoverkeer is 
toegestaan, wordt waarschijnlijk in het 
herinrichtingsplan meegenomen. De 
rijrichting Kort Rapenburg-Breestraat- 
Papengracht zou dan omgedraaid moeten 
worden, waardoor het fuikidee van thans 
vermeden wordt. 
Andere voorlopige idee en van de 
ontwerpers: een dubbele bomenrij op de 
Koornbrugsteeg, vertikale elementen langs 
de stoeprand in de vorm van bijv. 
lantaarns, plantenbakken of vlaggen (die 
palen staan al geruime tijd voor het 
stadhuis, zonder dat duidelijk is, wat 
daarvan de bedoeling is), een poort bij 
de overgang van Korevaarstraat naar 
Breestraat en aan de randen van de geas- 
falteerde rijbaan bestratingsmateriaal 
met een afwijkende kleur, waardoor die 
rijbaan op het oog smaller lijkt. 

Ik had gehoopt u meer finesses te kunnen 
vertellen over de herinrichting van de 
Breestraat, doch helaas: het plan is nog 
niet zover. 

J.J.M. Gerritsen 
Voor dit artikel is o.m. gebruik gemaakt 
van Stadswerk nr. 27 van augustus 1989. 

) 

Leven in de stad 3 
De Godfather van de Pieterkerkchoorsteeg luistert naar 
een doodgewone Hollandse naam. Of beter gezegd, hij 
luistert er doorgaans niet naar. Probeer maar eens 
"Jansen" te zeggen, of "meneer Jansen" als hij toevallig 
andere besognes heeft. Je vraagt je dan af of je een 
vreemde voor je hebt. 

Jansen kleedt zich aangepast aan zijn belangrijke 
positie in deftig zwart met wit. Maar zijn Mafia- 
achtergrond is voor een kenner duidelijk vanwege het 
iets te opzichtige rode halsbandje dat hij er soms aan 
toevoegt. Een degelijke kat zou dat nooit doen. 

Jansen zit, kijkt en wacht. De economie van de steeg 
wordt door hem zo niet aangestuurd dan toch 
ingrijpend beïnvloed. U gelooft mij niet? Ik geef U een 
paar voorbeelden. 

Er was een tijd dat Jansen zich intensief bemoeide met een grill-restaurant (om veiligheidsredenen noem ik 
) geen namen). Hij zorgde voor absoluut afdoende 

bescherming tegen andere restaurantkatten en katte- 
bendes. De manager van het restaurant was hem zeer 
toegedaan en liet vele en goede biefstukken 
aanrukken. En hij sprak de Godfather met liefde en 
respect toe. Hij voelde dat ook zo. Die biefstukken gaf 
hij niet in ruil voor bescherming, begrijp dat goed. Hij 
deed dat uit liefde. 
Maar op een keer ging er iets verkeerd. Deur al op slot? 
Biefstuk van mindere kwaliteit? Onbeleefde klant 
onvoldoende afgestraft? 
Ik weet het niet. De achtergronden van wat er tussen 
een Godfather en zijn petekind passeert worden ons 
maar zelden duidelijk gemaakt. Maar de gevolgen zien 
we natuurlijk wel. Er zit nu een ander restaurant met een 
andere naam. 

Een ander geval verliep minder dramatisch, maar heeft 
toch ook zijn gevoelige effecten gehad op de 
/betrokkenen. Een niet nader te noemen handelaar in 

grammofoonplaten en geluidsapparatuur was bezig een 
relatie met de Godfather op te bouwen. Hij zag zelf ook 
wel in dat dat voor hemzelf het beste zou zijn. Hij stelde 
het dan ook bijzonder op prijs wanneer Jansen een 
nacht onder zijn dak wilde doorbrengen. 
In dit geval heb ik uit betrouwbare bron mogen 
vernemen dat hij ongelukkigerwijs de brutaliteit heeft 
gehad om iets onaardigs te zeggen over het gedrag van 
Jansen tijdens zo'n logeerpartij. U begrijpt dat het toen 
uit was. Jansen heeft er nog één keer de nacht 
doorgebracht, maar dat wist de betrokken handelaar 
niet. Na die nacht bleef er voor hem weinig anders meer 
over dan zijn winkelruimte af te breken en helemaal 
opnieuw op te bouwen. Ja, dat gebeurt als je een 
Godfather niet de eer geeft die hem toekomt. 
Er was ook nog een kleinigheid, die op het eerste 
gezicht niet zo opviel, maar uiteindelijk lange-termijn- 
gevolgen blijkt te hebben. 
De Godfather van de Pieterskerkchoorsteeg heeft ook 
zo zijn zachtere gevoelens. In zijn hart is hij een 
romantische kat, met een lichte neiging tot nostalgie. 
Een lievelingsliedje van hem is het bekende "Ik ben de 

juffrouw van de hoes, de hoezepoes, de hoezepoes". 
Terwijl hij het winkelinterieur zijn andere atmosfeer gaf in 
die gedenkwaardige nacht, schoot hem dat liedje te 
binnen. Hij had er nooit eerder bij stilgestaan dat er 
hoezen te over in de vakken lagen. Maar nu zag hij er 
een interessant werkterrein in. Uren is hij bezig geweest 
met het op zijn eigen wijze aanbrengen van 
waarderingsgegevens op die hoezen. Hoe mooier 
poes, hoe hoger waardering voor de hoes! 
Hij deed het overigens wel zo, dat de resultaten pas op 
termijn merkbaar werden. Maar merkbaar werden ze. U 
kunt zelf constateren dat de handelaar al zijn 
grammofoonplaten heeft moeten vervangen door CD's 
en voor zover ze nog bruikbaar waren, ze tegen 
afbraakprijzen wegdoet. 

Daar zit hij, Jansen, iets opzij van het midden van de 
steeg. Je mag er niet fietsen, je kunt dat ook maar beter 
niet doen. Hij gaat niet opzij. 
Je mag hem wel vriendelijk groeten. Hij reageert 
minzaam en zo subtiel dat je het nauwelijks merkt. Maar 
doe niet te populair, want zelfs bij een uiterst 
vriendschappelijk tikje op zijn edele neus kan een 
stevige omhelzing van je hand het gevolg zijn. Niet 
gemeen, maar als waarschuwing. 
En voor diegenen die in de Pieterskerkchoorsteeg 
wonen dit laatste advies: kus zijn pootje, want zonder 
Godfather vaart niemand wel. 

Afra Wamsteker-Meijer 

Verslag van de Algemene Ledenvergadering 
van13 september 1989 in het gebouw van Ars 
Aemula, Pieterskerkgracht 9. 

Aanwezig: de dames Wamsteker en Zijlstra en de heren 
Van Cruijsen, Pijnacker, Van der Schaaf, Vos, 
Rodenburg, Van Gelderen, Wieles, Wamsteker, 
Gerritsen, Lau en Sistermans 

1. Opening 

De voorzitter deelt mee dat hij in verband met 
zijn gemeenteraadslidmaatschap problemen 
heeft met het vervullen van het voorzitterschap 
van de wijkvereniging. Hij stelt voor dat hijzelf 
tijdelijk zijn functie niet uitoefent en dat 
mevrouw Wamsteker zal optreden als 
waarnemend voorzitter. De vergadering gaat 
accoord. De voorzitter draagt de leiding van de 
vergadering over aan de waarnemend 
voorzitter. 

2. Verslag van de vorige ledenvergadering 

Het verslag van de vergadering van 16 mei 
1988 wordt aangenomen. 

3. Mededelingen en ingekomen en uitgegane 
post 

Punt 7 van de agenda zal niet behandeld 
kunnen worden, daar de evaluatie van het 
parkeerregime nog niet is afgerond. 
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De vergadering gaat accoord met het voorstel 
van de secretaris om niet alle ingekomen en 
uitgegane post voor te lezen, maar het dossier 
ter inzage neer te leggen. De belangrijkste 
correspondentie is al aan de orde gekomen in 
de Hart van de Stad-krant. 

Jaarverslag 1988 secretaris 

Men vindt het jaarverslag wat aan de korte kant. 
De secretaris verzekert dat er verder niets 
vermeldenswaardigs is geweest en dat alle 
aandacht in die periode is gegaan naar de 
voorbereiding van het jubileumfeest, waarover 
in de volgende verslagperiode verslag gedaan 
zal worden. 
Het verslag wordt aangenomen. 

5. 

6. 

Jaarverslag 1988 penningmeester 

De penningmeester leest zijn jaarverslag voor. 
De kascommissie, bestaande uit mevrouw Van 
Welzen-Oostveen en de heer Van Gelderen, 
heeft de stukken in orde bevonden. De heer 
Van Gelderen zegt dat het een administratie is 
van vele kleine posten en dat zij niet alleen de 
eindbedragen hebben gecontroleerd, maar de 
administratie helemaal hebben doorgelopen en 
deze perfect in orde hebben bevonden. 
Het verslag wordt aangenomen. 

De penningmeester meldt voorts dat er in de 
afgelopen periode 130 leden en donateurs 
waren, als gevolg van 13 nieuwe 
aanmeldingen, 5 opzeggingen en 5 
schorsingen wegens niet betalen. Per 5 
september van dit jaar is het aantal leden en 
donateurs 132. Het aantal neemt jaarlijks iets 
toe. 

Bestuurswisseling 

7. 

8. 

kandidaat. Op een dergelijk enthousiasme had 
het bestuur niet durven hopen, daarom had het 
ook zelf naar kandidaten gezocht. Dat heeft 
geleid tot de de volgende kandidaatstelling: 

de heer drs. L.A. Vos, Nieuwsteeg 13 
mevrouw J. Zijlstra, Groenhazengracht 
29 

Beide kandidaten vertellen iets over zichzelf en 
beantwoorden vragen van leden. De voorzitter 
stelt voor beide te benoemen en de 
vergadering gaat accoord. 

Evaluatie parkeerregime 

Dit agendapunt kan niet behandeld worden 
omdat er nog geen evaluatienota is. 

Wat verder ter tafel komt 

De heer Van Cruijsen meldt het voornemen van 
de Vrolijck Arke om een Spelotheek voor 
gehandicapten op te zetten. Met het oog 
daarop heeft de Arke de gemeente verzocht 
om enkele paaltjes rond het stuk 
Pieterskerkplein bij het Huys in de Hoeck te 
voorzien van een sleutelmechanisme, zodat de 
ouders van de gehandicapte kinderen daar 
kunnen parkeren. De sleutel zou dienen te 
berusten bij het personeel van de Arke. 

Men vindt dat bezwaarlijk. Sleutels zijn snel 
gekopieerd en als men vergeet het pleintje 
weer af te sluiten, wordt er onmiddellijk door 
anderen gebruik van gemaakt. Dezelfde 
ervaring heeft men op het Gerecht. 
De heer Sistermans brengt naar voren dat je 
een afweging zou kunnen maken tussen de 
functie van auto's in de wijk en van de Arke in 
de wijk. Auto's in de wijk is onvermijdelijk, maar 
hij ziet niet in dat een Spelotheek voor 
gehandicapten beslist in het centrum moet 
worden gevestigd. Een ander buurtcentrum ligt 
met het oog op het parkeerprobleem bepaald 
meer voor de hand. 
Volgens de heer Van Cruijsen, die daarover 
met de heer Van Gulick van het Stadsbouwhuis 
heeft gesproken, zal de gemeente het niet 
toestaan als de bewoners ernstige bezwaren 

De waarnemend voorzitter deelt de vergadering 
mee dat de heer B. Veldman verzocht heeft 
ontheven te worden van zijn bestuursfunctie. 
Als gevolg daarvan zijn er nu twee 
bestuursvacatures. Tot genoegen van het 
bestuur zijn er op de aangekondigde 
vacaturestelling nogal wat reacties geweest. In 
totaal hebben vier leden zichzelf gemeld als 
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De drie architecten gaven tijdens de 
bijeenkomst van het Architectencafé elk 
een toelichting op hun plan. 
Daarna begon de discussie, waarbij de 
meeste vragen aan Descombes werden 
gesteld. Ik kreeg het idee dat de eerste 
twee ontwerpers weinig geneigd waren hun 
ontwerpen aan te passen. Descombes liet 
daarentegen die mogelijkheid duidelijk 
open. Zijn plan was volgens zijn zeggen 
veel meer een schets dan een uitgewerkt 
plan, waaraan niet meer te sleutelen 
viel. 
De jury, bestaande uit de Haarlemse 
architect en hoogleraar L. Rling en de 
gemeenteambtenaren H. Roelofs (Nieuwbouw 
bruggen) en W. Smits (Stedebouw), heeft 
op het moment van schrijven nog geen 
beslissing genomen. 
Voor mij is het ontwerp van de Zwitser 
Descombes de duidelijke winnaar. 
Wij zullen het resultaat hopelijk spoedig 
uit de dagbladen vernemen. 

J.J.M. Gerritsen 
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In het laatste wijkkrantje staat een 
stukje over een bouwplan, waarvan je eerst 
denkt dat het over een wasmiddel gaat. 
Over helder gaat het wel, en over licht- 
gevend metaal, geloof ik. Het moet een 
mooi gebouw worden, denk je, en je voelt 
je gelukkig dat het in Leiden mag komen. 
Maar ja, waar zet je zoiets neer? Nou, 
naast het Gravensteen, daar is nog plek; 
niet veel weliswaar, maar toch. 
Je ziet het al voor je, die mooie heldere 
gevel naast dat oude vermoeide gebouw. 
Vroeger zaten daar boeven in, nu student- 
en, maar van buiten zie je het verschil 
niet. Wat je wel zal zien is het verschil 
met die mooie heldere gevel. 
Nou zijn we wel allemaal Leidenaar maar 
niet allemaal even progressief. Maar om 
de achterblijvers over de streep te trek- 
ken is er de Welstandscommissie. Dat is 
/een soort rechtbank, die keurmerken uit- 

deelt. Nogal gemakkelijk, zo lijkt het, 
en misschien onder het motto: Hodie tibi, 
eras mihi. Ze bestaat net als het Medisch 
Tuchtcollege uit vakbroeders. Dat Tucht- 
college doet ook nooit strenge uitspraken. 
Maar als je de Welstandscommissie met een 
rechtbank vergelijkt, dan moet je het Me- 
disch Tuchtcollege toch wel vergelijken 
met Alva's bloedraad. 
U hebt vast wel eens gehoord van mysteri- 
euze krachten in de sport. Nou, wij in 
Leiden hebben die in de Welstandscommis- 
sie. Want geef toe, een klein wondertje 
was het wel: de ene keer waren ze alle- 
maal tegen, de volgende openbare verga- 
dering waren ze voor het plan. Spannend 

is het ook. Het gonst in de wijk van de 
geruchten, over wie er in dit yuppie- 
paleisje zal komen te wonen. De meningen 
lopen uiteen van een lid van een bekende 
juweliersfamilie tot een televisiester 
uit een misdaadserie. Maar ik wil U nog 
wat melden uit de commissies. 
In de vergadering van ROVM van 14 sept., 
stelde de voorzitter op een gegeven moment 
de vraag: U wilt toch niet historiserend 
bouwen? Ik nam mij voor, als het woord 
weer zou vallen de orde van de vergadering 
te verstoren, door van de 'tribune' te 
roepen: Is dat dan vies? Maar ja, dat 
heb je met een vrouw als voorzitter, 
die voelt zoiets aan. En om mij niet 
eruit te moeten laten gooien, heeft ze 
het woord niet meer gebruikt. 
In die vergadering maakte een commissie- 
lid een opmerking over de lage onderdor- 
pel van de ramen aan de kant van het Gra- 
vensteen. Maar de goeierd liet het met een 
sisser aflopen: natgemaakt vuurwerk. 
Nou zijn die ramen oerlelijk. En wie is 
er nu nieuwsgierig naar, wat voor kleur 
de pantoffels van de bewoner hebben? 
In de vergadering van de W.C. op 29 mei 
was er iemand, die, verbaasd dat zoiets 
moderns op die plaats mocht, heel terecht 
de vraag stelde wat de commissie zou doen 
als iemand een historiserend gebouw zou 
willen zetten in de Stevenshof. Blijkens 
de notulen gaf de voorzitter, als een vol- 
leerd politicus, daar geen antwoord op, 
maar probeerde er met veel woorden langs 
te komen. Ja, ja, het brutale bouwen 
breekt baan! The young rascals! 
Maar er zitten ook nare kantjes aan het 
bouwplan. Het herinnert mij aan die Duit- 
ser 30 jaar geleden op het strand. 
Die ging in de zon liggen en zette een 
hoog scherm om zich heen. Lagen de ande- 
ren tenminste lekker koel in de schaduw. 
Hebt u dat ook gelezen in die "Notitie" 
voor de commissie ROVM? Die is opgesteld 
in het Stadsbouwhuis (tussen haakjes: 
lekt jullie dak nog?) en daarin staat te 
lezen, dat ze omdat de vormgeving niet 
klopt, een anticipatie procedure willen 
toepassen. Eerst denk je: dat is fout, 
ze zullen anticonceptie bedoelen. Maar 
na raadplegen van het dikke woordenboek 
weet je het. Ze willen vooruitlopen op 
een nieuw bestemmingsplan. Dat wordt dan 
zeker een bestemmingsplan waardoor je 
verplicht wordt het licht bij je buren 
weg te nemen. 

Boos. 
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ontwerp Wintermans 

Toch zit er een goed element in: een 
poort aan de zijde van het Paterstraatje, 
die verwijst naar de twee andere poorten 
op het Doelenterrein. Het is een witte, 
stalen constructie met 2 TL-buizen in de 
bovenhoeken. De zijkanten bestaan uit 
getorste lamellen, waardoor het licht 
speelt. Zoals gezegd een aardig idee, 
doch de hoogte van de poort is te gering 
waardoor het geheel een te gedrongen 
uiterlijk krijgt. 
De brug zelf is verder eenvoudig van vorm 
met een houten brugdek en stalen, witte 
leuningen, waarin een repeterend 
kerstboommotief is verwerkt. Dit motief 
is overigens het enige, dat met de Hortus 
in relatie gebracht kan worden. Voor mij 
wordt derhalve onvoldoende voldaan aan 
een van de eisen. De vervanging van een 
groot deel van de huidige Hortusmuur door 
een spijlenhek ten spijt. 

Het ontwerp van buro Wintermans geeft 
duidelijk blijk van hun specialiteit: een 
voorliefde voor esthetische constructies. 
De brug doet denken aan een doorbuigende 
springplank, die vanaf een zwaar betonnen 
landhoofd bij het Paterstraatje net de 
overzijde raakt. De stalen gebogen 
liggers, die deels dienst doen als 
leuning, zijn breed aan de zijde van het 
Doelenterrein en smal aan de Witte 
Singelzijde. Het spijlenhek erop verloopt 
Ju1st tegengesteld. Het brugdek wordt 
gevormd door een geasfalteerde 
staalplaat. 
Het is een fraai ontwerp met sierlijke 
lijnen, waaraan de spijlenleuning 
enigszins afbreuk doet. 
Er is mijns inziens echter geen relatie 
met de omgeving. Het ontwerp zou op 
willekeurig welke plek gebouwd kunnen 
worden. Tijdens de bovengenoemde 
discussie kwam dit eveneens naar voren. 

Het derde ontwerp is van de Zwitser 
Georges Descombes uit Geneve, die bekend 
is om zijn stijl waarin techniek en 
beplanting samengaan. 

Het brugdek is van aluminium met gaten 
erin als anti-slip-maatregel. Het brugdek 
wordt tot ver in het Paterstraatje door- 
getrokken over de klinkerbestrating heen. 
Als leuning fungeren in die steeg 
enerzijds de Hortusmuren, anderzijds een 
3,5 meter hoog scherm, begroeid met een 
klimplant. In het Paterstraatje bevinden 
zich drie openingen waar men doorheen kan 
lopen en die toegang geven tot het 
"pleintje" dat aan het Faciliteitengebouw 
grenst. De leuningen op de brug zelf 
bestaan eveneens uit een met planten 
begroeid scherm. Aan de noordkant van de 
brug is het scherm hoog, aan de andere 
kant laag. In het midden van de 
eigenlijke brug aan de noordkant is in 
het scherm een "raam" opgenomen, waardoor 
men een blik op het water van de singel 
kan werpen. Aan de ander lage zijde meer 
naar de Witte Singel toe, is eveneens een 
opening opgenomen met zelfs een bankje en 
een klein balkonnetje om uit te kijken 
over de Hortus en de Singel. De beide () 
begroeide schermen lopen aan de Witte 
Singel breed uit. Het brugdek loopt door 
tot aan het zebrapad over de weg. 
Het ontwerp van Descombes tracht het 
karakter van de bestaande brug te inter- 
preteren in samenhang met de sfeer van de 
Hortus en voldoet daarmede van de drie 
ontwerpen als enige aan de gestelde eis. 
Zelfs het Paterstraatje wordt door het 
groene scherm in de Hortussfeer 
getrokken. 
Dit derde ontwerp is naar mijn mening het 
meest aantrekkelijke van de drie, al zijn 
er wel enkele bedenkingen aan te voeren. 
Zo vraag ik mij af of een brugdek van 
aluminium met regen niet te glad wordt. 
Door de hoogte van het groene scherm en 
de vrij smalle brugbreedte (3 meter) 
bestaat mijns inziens een reele kans o ) 
sociale onveiligheid, omdat in het 
ontwerp niets van verlichting is 
opgenomen, een zaak waar de gemeente op 
andere plaatsen juist iets tegen wil 
doen. 
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hebben. De ter vergadering aanwezige 
bewoners hebben ernstige bezwaren. 
Om tegemoet te komen aan de Arke doet men 
nog wel de suggestie om eventueel de 
invalidenparkeerplaatsen van de Langebrug, 
die nu tegen het Kamerlingh 
Onneslaboratorium aan zijn gelegen, op te 
schuiven in de richting van de Arke, om ze 
dichterbij de Pieterskerkchoorsteeg te leggen. 

Rondvraag 

De heer Sistermans vraagt zich af of er iets 
gedaan kan worden aan de bouwcontainers in 
de buurt. Uiteraard staan ze altijd in de weg, 
maar ze staan ook weekenden en vakanties 
over en dat is niet zinvol. Zo verwacht hij veel 
last van de verbouwing van de Arke. Het 
personeel van de Arke kan hij er niet op 
aanspreken, die weten er verder niets van. Hij 
zou zich moeten richten tot het bestuur van de 
Stichting, met een verzoek om zorgvuldig 
handelen. 
De heer Pijnacker zegt dat hij daar niet te veel 
van moet verwachten. Containervervoer kost 
veel geld, daarom wordt halen en brengen 
gecombineerd. Zet men echter een lege 
container neer voor het weekend, dan is deze 
half tot heel gevuld als het maandag is. Een 
aannemer zal het in principe dus altijd zo doen, 
tenzij zijn opdrachtgever bereid is de extra 
kosten voor zijn rekening te nemen. 

De heer Wamsteker vraagt hoe het procedureel 
mogelijk is dat er een voorzitter en een 
waarnemend voorzitter functioneren. Hij stelt 
dat er een technisch voorzitter kan zijn die de 
vergadering leidt, zoals nu het geval is, maar hij 
vraagt zich af wie nu degene is die de stukken 
ondertekent en het bestuur vertegenwoordigt. 
Hij zou verwacht hebben dat de heer Van 
Cruijsen als voorzitter zou aftreden. Hij zegt dit 
mede omdat hij in de correspondentie heeft 
gezien dat zijns inziens ten onrechte brieven 
zijn uitgestuurd die zijn ondertekend door 
voorzitter en penningmeester. De heer Van 
Cruijsen zegt dat daar wel verklaringen voor zijn, 
maar dat de secretaris hem daarover ook al 
heeft aangesproken. Het zal zo niet meer 
gebeuren. 
Wat betreft de positie van de voorzitter krijgt de 
heer Wamsteker bijval van mevrouw Zijlstra en 
de heer Wielas. De status van het 
waarnemerschap moet duidelijk zijn. 
De waarnemend voorzitter zegt toe de zaak 
nader te zullen onderzoeken en verzoekt 
mevrouw Zijlstra en de heren Wamsteker en 

Wieles haar daarin bij te staan. 
Voorts is het goed om de 
handelingsbevoegdheid van andere 
bestuursleden goed te regelen, bijvoorbeeld 
door steeds een briefje te maken wanneer een 
der leden namens het bestuur optreedt. Dat 
voorkomt problemen. 

De heer Wamsteker stelt voor om in het vervolg 
tijdens vergaderingen niet te roken. Het 
voorstel wordt aangenomen. De waarnemend 
voorzitter zegt dat zij aan het begin van de 
volgende vergadering opnieuw de mening zal 
peilen. 

De heer Wieles is bezorgd over de 
verkeersituatie in de Nieuwsteeg. Hij stelt voor 
om een brief naar de politie te sturen met het 
verzoek om te controleren en maatregelen te 
treffen tegen het illegaal tweerichtingsverkeer. 
Overigens is het wel begrijpelijk dat bewoners 
de snelle route de stad uit verkiezen boven de 
forse omweg die ze zouden moeten maken. In 
feite zou de gehele verkeerscirculatie opnieuw 
bekeken moeten worden. Hij vraagt of de 
gemeente dat overweegt. De heer Van 
Cruijsen meent van niet. De waarnemend 
voorzitter deelt mee dat er in de kring van het 
bestuur ook al gedachten zijn over acties van 
de wijkvereniging terzake. Zij hoopt daar op een 
volgende ledenvergadering op terug te komen. 

De heer Van Cruijsen vraagt hoe de bespreking 
van de bezwaarschriften tegen de nieuwbouw 
van het Archief in de commissie beroep en 
bezwaar is verlopen. De heer Van der Schaaf is 
daar namens het bestuur naar toe geweest, 
maar heeft niets bijzonders te vermelden. Er zal 
een verslag worden toegestuurd. De heer 
Pijnacker is verbolgen over het feit dat wel de 
wijkvereniging een uitnodiging heeft gekregen, 
maar niet de omwonenden, die met elkaar ook 
een bezwaarschrift hadden ingediend. 

Op 14 september is er uitspraak in de 
commissie ruimtelijk ordening over het 
bouwplan Muskadelsteeg. De heren Gerritsen 
en Pijnacker gaan er namens het bestuur heen. 
De acties tegen het plan zij door allerlei 
groepen gevoerd, niet alleen door de 
wijkvereniging. 

I 0. Sluiting 

A.W. Wamsteker-Meijer 
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L i t e r a i r e R u b r i e k ,

De trouwe leze rs van deze k r a n t z u l l e n
w e l l i c h t vreemd o p k i j k e n , hoewel e r t och
heus wel een verband bes taa t en bestaan
h e e f t tussen P i e t e r s w i j k e n l i t e r a t u u r .
Maar d i t m a a l gaat h e t over een s t u k j e
l i t e r a t u u r , d a t gestaan h e e f t i n onze
e igen w i j k k r a n t . I s h e t U ontgaan? I k
bedoel d e " To e l i c h t i n g o p h e t p l a n " i n
nummer 5 0 , Wie mocht menen da t het genre
di thyrambe in de nuchtere nadagen van
onze eeuw n i e t meer beoefend wordt , moet
wel b l i j verrast z i j n met deze poging
h e t genre nieuw leven in te blazen. Want
d a t is h e t : een dithyrambe in p r o z a , d i e
e c h t e r ìn de hooagestemde beelden en
j u i c h e n d e woordkeuze de q r e n s naar
poez ie versch i l l ende malen ruimschoots
o v e r s c h r i j d t . N a een sober gestemde i n ‑
l e i d i n g over d e p r a c h t i g e omgeving, waar‑
i n d e s c h r i j v e r maq l e v e n e n z o u w i l l e n
werken e n over d e m o e i l i j k h e d e n , hem o p ‑
gelead door maat en g e t a l , weet de auteur
d e schaduwen t e v e r d r i j v e n e n s c h i l d e r t
z i j n l e z e r s h e t kl immen van de zon in h e t
v o o r j a a r , een zon, d i e h i j t o t v e r g r o t i n g
van h e t g e l u k van de mensheid w i l vangen

‘ e n vasthouden op een scherm in de p l e i n ‑
wand. Daarna b e l o o f t h i j d e l e z e r even ‑
w i c h t en we l dynamisch, waarmee h i j aan ‑
aeeft s t e r k in onze t i j d gewor te ld te
s taan . H i j f o r m u l e e r t d i t a l s een s p e l
van v l a k j e s en verhoud ingen. H i e r a r i j p t
de s c h r i j v e r he laas te gemakkel i jk naar
een s t i j l m i d d e l van d e Ta c h t i g e r s ( v a n
d e v o r i g e e e u w ) : d e a l l i t t e r a t i e . Enkele
zinnen daarvoor w i s t h i j d i e nog op o v e r ‑
tu igende w i j z e t e v e r m i j d e n door d e s te r k
evocat ieve termen z w i e r i g en inzwenk ing
n i e t ach te r e l k a a r t e p l a a t s e n , maar door
enkele wel gekozen woorden gescheiden te
houden. De echte l i e f hebbe r van proza
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h e e f t geen behoefte aan i l l u s t r a t i e s ,
maar d e manier waarop d e s c h r i j v e r e r i n
s l a a g t , door he t combineren van t e k s t en
i l l u s t r a t i e , i n k o r t bestek b i j z i j n
l eze rs s te r k tegens t r i j d i ge gevoelens op
te roepen en daarmee een e f f e c t van v e r ‑
vreemdina weet te bere iken , s t e m p e l t hem
t o t een waaracht ig groot au teur.

Toegegeven, he t was een tekor tkoming van
Uw recensent, d i e in de l o o p d e r t i j d e n
een wantrouwen tegen ve t te k ran tekoppen
- ze dekken vaak n i e t de inhoud van wat
v o l g t - ontwikkeld h e e f t en ook nu weer
d i r e c t b i j d e dunne l e t t e r t j e s was begon ‑
nen. Het g i n g h i e r n i e t o ml i t e r a t u u r e n
d e i l l u s t r a t i e was n i e t bedóéld a l s een
pr i kke lend contrast met de t e k s t .
N u was d e a f k o r t i n g P. i n d e k o p n a een
vermoeiende dag ook n i e t gemakkeli jk en
h e t d r o n g maar langzaam t o t Uwrecensent
door d a t h e t ech t g i n g om een p l a n h e t
Pieterskerkhof te v e r P. t e n .
Maar van d e k w a l i t e i t b l i j f i k o v e r t u i g d .
I k bedoel : d e l i t e r a i r e k w a l i t e i t van d e
To e l i c h t i n g . Nee, h e l a a s , 5
n i e t d e k w a l i t e i t van h e t p l a n .

R.  Oomes .

“Mededeling

Inverband met het gemeenteraadslidmaatschap van de
voorzitter, de heer Van Cruijsen, zal deze zijn
voorzittersfunctie tijdelijk niet uitoefenen. Als
waarnemend voorzitter treedt op

- mevrouwA.W. Wamsteker-Meijer, Nieuwsteeg
23, tel. 124341. :

MevrouwWamsteker blijft tot nader order tevens
secretaris.
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